
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  28 DE SETEMBRE DE 2010 
HORA  9 DEL VESPRE  
SESSIÓ  NÚM. 8 ORDINÀRIA  

  
ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il·lm. Alcalde 

Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 
- Montserrat Gatell Pérez 
 - Ita Espinosa Montoya 
 - Martí Llobet Baro  
 - Jordi Permanyer Bellmunt    
 -  Oriol Papell Torras 
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
    1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
          l’acta de la sessió anterior. 
 
    2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
          dels acords de la Junta de Govern 
 
    3.- Aprovació compte general 2009 
 
    4.- Modificació Pla de Sanejament  
 
    5.- Conveni Obra Social Benèfica   
          
    6.- Nou conveni amb la Generalitat 
         per ampliació del CAP  
          
    7.- Al·legació a l’estudi informatiu de l’autovia  
         orbital de Barcelona 
 
    8.- Assumptes sobrevinguts 
 
    9.- Suggeriments i preguntes 
 - Mercè Custodio   

      Interventora acctal 
_______________________________
_   EXCUSEN L’ABSÈNCIA 
 - Sr. Roman Clusella 
    

 
Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment constitueixen 
l’Ajuntament Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes 
inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ  
     ANTERIOR. 
       

Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
      LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 583 del dia 7 de juliol al 757 del dia 20 de 
setembre  de 2010. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local 
adoptats en sessions dels dies 20 i 27 de juliol i 7, 14 i 21 de setembre. 
La Corporació es donà per assabentada 
 

3.- APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL 



ATÈS que en data 20 de juliol de 2010, la Comissió Especial de Comptes va acordar per 
unanimitat informar favorablement el Compte General d’aquest Ajuntament, corresponent a 
l’exercici 2009, formada pels documents establerts a l’article 209 de la Llei 39/1988, de 28 
de desembre, reguladora de les Hisendes Locals, del text refós aprovat per RDL 2/2004. 
ATÈS que s’ha exposat al públic en forma i terminis establerts a l’article 212.4 del text refós 
aprovat per RDL 2/2004, de la Llei 39/88, i havent-se publicat Edicte al  Butlletí Oficial de la 
Província de 28 de juliol de 2010, sense que durant el termini d’exposició al públic s’hagi 
produït cap reclamació. 
Al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció dels acords següent: 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar el Compte General de l’Ajuntament de l’exercici 2009, redactat de 
conformitat amb allò que estableix l’article 212.4 del text refós de la Llei de les Hisendes 
Locals, aprovat per RDL 2/2004. 
SEGON.- Trametre a la Sindicatura de Comptes l’expedient del Compte General de 
l’Ajuntament de l’exercici 2009, de conformitat amb allò que prescriu l’article 212.5 de la 
normativa abans esmentada, en el termini establert, per tal que realitzi la fiscalització 
externa de la Corporació. 
 
INTERVENCIONS: 
El regidor d’Economia, Sr. Oscar Lomas, PSC, presenta la proposta tot dient que el que  
fem ara es aprovar definitivament el compte general. És a dir, el tancament d’un exercici té 
dos parts: 
- Liquidació del pressupost: que és la part més política on s’explica què i com s’ha gastat i 
que no s’ha gastat 
- El compte general, que és el tancament tècnic de l’exercici. Per tant, el que es vota és si 
el compte general reflexa la imatge fidel de la situació econòmica, financera i patrimonial de 
l’Ajuntament. 
El compte general s’ajusta a allò que preveu els articles 208 i 209 de la llei d’hisendes 
locals, i està integrat pel balanç, compte de resultats, la liquidació del pressupost i la 
memòria, document que amplia i comenta la informació continguda en els altres tres 
documents. 
Desprès de la formulació del compte general pels serveis econòmics, posteriorment van ser 
presentats i aprovats per la Comissió Especial de Comptes. Acte seguit es va procedir a la 
publicació en el BOP i posterior exposició durant el període de 15 dies hàbils, acceptant-ne 
reclamacions durant el mateix termini i vuit dies mes. 
Vist que s’ha superat el període i no hi hagut al·legacions, correspon ara al ple de la 
Corporació l’aprovació definitiva dels comptes generals del 2009, i posteriorment trametre 
la documentació al Tribunal de Cuentas i a la Sindicatura de Comptes 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     DIVUIT   (18) dels regidors del PSC, CiU i ERC  
Vots en contra:  DOS       ( 2) dels regidors de l’Altraveu        

                    Abstencions   :   CAP 
 
 4.- MODIFICACIÓ PLA DE SANEJAMENT 
 
ATÈS que en data 16 de juny de 2009 el Ple de l’Ajuntament va aprovar inicialment el pla 
de sanejament de l’Ajuntament de Castellar del Vallès, pel període 2009-2012, 
posteriorment modificat pel Ple de 15 de desembre de 2009.  
ATESES les modificacions introduïdes en el pla com a conseqüència de l’aprovació de les 
instruccions introduïdes pel Reial Decret-Llei 8/2010, de 20 de maig, pel qual s’adopten 
mesures extraordinàries per a la reducció del dèficit públic en 2010 i 2011,  modifica el Títol 
III de la Llei 26/2009, de pressupostos generals de l’Estat per a l’exercici de 2010, amb 
l’objecte de reduir a partir de l’1 de juny les retribucions del personal al servei del sector 
públic en una mitjana d’un 5 per cent, respecte a les vigents a 31 de maig de 2010. 



ATÈS l’article 14.dos. del RDL 8/2010, corregit pel BOE de 25 de maig, que des de l’1 de 
gener al 31 de desembre de 2011, a la  prohibició expressa de concertar crèdits públics o 
privats a llarg termini per al finançament d’inversions. 
ATÈS que l’Ajuntament té concertats compromisos de despesa per inversions de caràcter 
plurianual i amb previsió de finançament amb crèdit a llarg termini i donada la impossibilitat 
legal de poder-los formalitzar l’any 2011. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 22.1 de la LGEP s’estableix la obligatorietat de 
corregir situacions de desequilibri econòmicofinancer al indicar que les entitats locals que no 
hagin aconseguit l’objectiu de estabilitat pressupostària previst a l’article 19 de la mateixa 
llei vindran obligades a elaborar en el termini de tres mesos següents a l’aprovació o 
liquidació del pressupost en situació de desequilibri d’un pla econòmic financer a mitjà 
termini per la correcció del desequilibri produït, essent aquest pla aprovat per part del ple 
de la corporació.  
En compliment del que determina l’article 3.3 de l’Ordre ECF 138/2007, de 27 d’abril, sobre 
procediments de tutela financera dels ens locals. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la modificació del pla de sanejament econòmicofinancer de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès segons els annexos I-II respecte del model PR-1.0 que 
s’acompanya, a fi de donar compliment al que disposa l’article 3.3 de l’Ordre ECF 138/2007. 
SEGON.- Donar trasllat del Pla de sanejament que implica un escenari de consolidació 
pressupostària a 3 anys a la Direcció General de Política Financera (Departament 
d’Economia i Finances) per la seva aprovació a l’empara del que disposa l’Ordre de 27 
d’abril de 2007.  
 
INTERVENCIONS: 
El regidor d’Economia, Sr. Oscar Lomas, PSC, defensa la proposta i diu que cada vegada 
que es produeix una modificació substancial en les previsions econòmiques de l’Ajuntament, 
cal actualitzar el pla de sanejament aprovat pel consistori pel període 2009-2012. En aquest 
cas, es modifica per dos motius: 
- D’una banda, l’actualització dels crèdits del capítol de personal per l’any 2010 i exercicis 
següents, per tal d’adequar-ho als nous sous aprovats pel consistori arrel de l’aplicació del 
reial decret de mesures extraordinàries del dèficit públic 
- D’altre banda, en aquest mateix decret, es recull la prohibició de formalitzar nous crèdits a 
partir de l’exercici 2011, encara que sembla que aquesta prohibició es flexibilitzarà en la llei 
de pressupostos de l’Estat per l’exercici 2011. 
Tot i això, existeixen inversions de caràcter plurianual i inversions recurrents, per les quals 
caldrà finançament en el proper exercici, i que estava previst finançar-ho mitjançant crèdit 
a llarg termini. Donat que la llei de pressupostos de l’Estat per aquest exercici permet 
l’endeutament fins al rati del 125% (és a dir, que el deute viu representi 1.25 vegades els 
ingressos corrents), i en aquest moments la ràtio és del 95%, l’opció que s’ha consensuat 
amb el departament de política financera de la Generalitat, és la de sol·licitar el préstec 
d’inversions previst per l’any 2011 en aquest any 2010. 
No obstant, i conscients dels objectius de reducció del dèficit a nivell estatal, i per tal de 
reduir el rati d’endeutament, s’ha decidit sol·licitar un préstec de 800.000 € en comptes del 
1.850.000 € que estava previst en el pla de sanejament. 
Per tant, el segon aspecte que es modifica en aquesta actualització del pla de sanejament 
és donar de baixa el préstec previst a sol·licitar en l’any 2011 per 1.850.000 € i donar d’alta 
un préstec de 800.000 € en l’any 2010. 
Continua per CiU la Sra. Gemma Perich  dient que necessàriament en aquest punt de ple, 
ens hem de referir al pla de sanejament que el  juny de l’any passat, el 2009, l’Ajuntament 
va aprovar, va ser el primer pla de Sanejament econòmic financer d’aquest Ajuntament i 
que s’ha d’aplicar  fins el juny del 2012.  
Des del moment que el 2008 es va liquidar el pressupost del 2007 en negatiu , el pla de 
sanejament era un instrument que servia per planificar  els comptes de l’Ajuntament i 



recuperar en solvència. Per aconseguir-ho s’han demanat tres crèdits, una  operació de 
crèdit de 1,7 milions d’euros (deute ordinari)a retornar en tres anys, un altre de 177 mil 
euros (factures d’inversions) del 2007 a retornar en 12 anys i una tercera de 2 
milions(obres pl.major)a retornar en 12 anys  
Però a més d’aquests crèdits, també s’incloïen diverses mesures econòmiques: A l’apartat 
dels ingressos , s’incrementaven els impostos; i a l’apartat de les despeses, austeritat. 
Disminuir la despesa  de  subministres de consum elèctric, telefònic i altres, també 
disminuir les despeses destinades a donar subvencions a entitats del municipi ,que ja s’ha 
fet, i la més gran de les mesures d’austeritat era la d’ aplicar  un estalvi del 38% de les 
despeses de personal. Còm ¿ doncs,  reduint hores extraordinàries,  redistribució d’efectius,  
revisaran  la relació de llocs de treball, etc…Però a dia d’avui, i amb una segona modificació 
del Pla de Sanejament a sobre la taula, amb tota la sinceritat que ens és possible 
expressar, no entenem la dinàmica de l’equip de govern en relació a aquest pla de 
Sanejament. Resulta que mig any després d’haver-lo aprovat, fan ja una primera 
modificació d’aquest document, el motiu d’aquesta modificació va ser perquè  no s’havien 
venut unes parcel·les de Can Bages, i per tant, calia de demanar un crèdit per finançar les 
obres. Ara però, ja s’ha venut una parcel·la, no ¿i aleshores…, no caldria dir  també en 
aquest document que ja tenim part d’aquets ingressos. Resulta també,  que ara, 8 mesos 
després de la primera modificació, tornem a rectificar per segona vegada el document. El 
motiu és que el mes de juny va  passar el Zapatero amb la retallada dels sous de personal. 
Els 219 mil euros de retallada de sous públics han de constar en aquest document , es 
tracta de 219 mil euros que l’Ajuntament no es gastarà en sous, i per tant, aquest estalvi 
l’ha d’aplicar obligatòriament  a  reduir el dèficit públic que té l’Ajuntament pel 2010 i el 
2011.  
Resulta també, que el document que portem avui per a la seva aprovació , s’aprofita per 
dir, que el deute per fer inversions el 2011 serà de només de 800 mil euros i no de 
1.800000 mil. Però encara no hem arribat al 2011, potser més endavant,  ens trobarem 
amb una tercera modificació del Pla de Sanejament. Ja ho veurem , quan comencin les 
obres del 2011. 
Entenem el contingut d’aquestes modificacions, també entenem que el pla de sanejament 
és un document viu, que pot canviar per bé, si tenim  majors ingressos, o per malament , si 
tenim deutes no previstes. És el mateix que una modificació de crèdit, però amb la 
diferència que hem d’informar a la Generalitat. 
El que no entenem, és perquè aquest document només es modifica puntualment per 
algunes coses determinades, i per altres no cal dir-ne res. És a dir, l’equip de govern es va 
comprometre a prendre mesures d’estalvi en matèria de personal, no les del zapatero, si no 
les pròpies que va explicar en la memòria del pla de sanejament , però resulta el seu equip 
de  govern va executant canvis organitzatius que al final acaben sent augments de 
categories i augment de sous. No havíem quedat en el pla de sanejament que havíem 
d’estalviar  
Resulta que també fan canvis organitzatius de serveis i trasllada personal d’un departament 
cap a un altre, amb la possibilitat que es vegin després obligats a contractar més personal 
per cobrir els buits d’aquests canvis. Resulta que aquest mes de juny, despatxen a un 
treballador de l’Ajuntament, per qüestions organitzatives, segons vostès. Per tant, on és  
l’estalvi d’això,  no surt en el document del pla de sanejament.  
Resulta que plega el director de la ràdio, i en lloc de fer una nova reorganització, en 
contracten a un altre, que a més ens surt més car, ja que el nomenen director de tots els 
mitjans de comunicació, que no hem dit que havíem d’estalviar ? 
Resulta que, se li han esgotat els diners perquè l’Ajuntament pugui adquirir les targetes T-
10 o han decidit no gastar més diners en aquestes targetes de transport, que eren un ajut 
al transport per a joves i gent gran. No sabem si s’han acabat els diners o bé no en vol 
gastar més, com a mesura d’estalvi. És una decisió de l’equip de govern que no ha dit a 
ningú, no ha fet ni nota de premsa. Potser ja es hora d’explicar-ho bé i no marejar més als 
ciutadans, que porten preguntant per les targetes des del mes de juny.  



Resulta que l’Estat demana a l’Ajuntament li retorni 400 mil euros perquè l’Estat no ha 
ingressat el que tenia previst. I això que no ho hem d’anotar al pla de sanejament?. Resulta 
que a dia d’avui, encara no s’ha informat clarament de quina és la liquidació definitiva de 
totes les obres, ja que les desviacions d’obres poden alterar els comptes de l’Ajuntament. 
Ens referim a aquelles obres d’ inversió  que estan fent des del 2007 fins ara el 2010, 
algunes  finançades pel fons estatal i altres per la Generalitat, cal saber quins són els 
desviaments econòmics .no ¿ o vol que anem agafant certificació per certificació i anem 
sumant, per anar passant temps . Així l’oposició està entretinguda, no ? 
I com que aquesta informació no la tenim desglossada, ni ben presentada, el que sí sabem 
és que avançarem els diners a la Generalitat per construir l’ampliació del Cap, un 
equipament imprescindible que començarem amb una situació precària, des del punt de 
vista econòmic. Mentre tant, la Generalitat para obres, també per estalviar, i retalla 
despesa, i entenem que l’acord que vostès porten avui a ple sobre el Cap també es tracta d’ 
una retallada per part de la Generalitat. També sabem, encara que no en detall, que, 
comencem obres com adequar el tercer pis del Mirador, cal fer aquestes obres, o podríem 
estalviar?. 
Tan de bo, estiguessin disposats a convocar-nos periòdicament  per puntejar i conèixer els 
comptes de l’Ajuntament que influeixen directament en propostes de despesa o mesures 
d’estalvi, tot és segons el punt de vista que es miri. Ja ho sabem, convoquen al que toca 
per norma, com són els comptes generals quan es tracta de comptes realitzats i executats, i 
a les modificacions del pla de sanejament.  
Així doncs, ens abstindrem, res a dir d’aquest document, però sí que tenim moltes ganes de 
conèixer que passa en la gestió econòmica del dia a dia de l’ajuntament. Si volen informar-
nos, encara que no toqui,  només cal que ens convoquen, vindrem gustosament. 
La Sra. Ita Espinosa,  per l’Altraveu intervé per dir que el seu vot serà en contra, en  
coherència al nostre vot respecte de l’aprovació del pla de sanejament aprovat en ple en 
data 16 de juny de 2009. Pel mateixos motius i arguments, i concretament respecte a 
aquesta modificació  perquè suposa un increment més del deute, en aquest cas de 800.000 
€. 
Ens resulta difícil d’acceptar i ens preocupa molt, que aquest ajuntament arribi a un 
endeutament del 107% per sobre del que s’amortitza; sóm un dels ajuntaments més 
endeutats de Catalunya. 
Alguna cosa ha fallat, falta de planificació envers el futur, incorrecta gestió dels recursos 
que disposem i a tots ens passa pel cap, Plaça Major, Edifici  pantalla, i annexes, connexió 
Ter-Llobregat, dependència dels ingressos de l’activitat immobiliària, etc... 
S’han fet inversions molt per sobre de les nostres possibilitats i ara patim les 
conseqüències, per això la raó d’aquest Pla de Sanejament, i per això ara amb aquest 
increment, s’incompleix aquest Pla. 
Dubtem que a data 31 desembre de 2012, data de termini d’aquest pla de sanejament 
s’aconsegueixi l’objectiu d’estabilitiat econòmic financera. 
Cal d’una vegada una dosi de realisme en la planificació pressupostària, partir dels 
ingressos i despeses reals, s’ha de prioritzar allò que realment és necessari i determinar el 
que pot passar a segon ordre malgrat això no doni vots, només així sanejarem 
veritablement les arques d’aquest municipi. 
Com ja vàrem dir en l’aprovació del pla de sanejament en el ple de juny de 2009 no es 
tracta d’anar passant i el temps dirà, aquesta màxima pot tenir greus conseqüències. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer,  manifesta que el vot del seu grup serà l’abstenció, en 
coherència amb el que hem fet altres vegades. És un pla de sanejament aprovat per l’equip 
de govern que molts punts i moltes de les mesures proposades  ja hi vam manifestar el 
nostre desacord. Entenem que és un pla de sanejament ha de ser viu perquè van variant 
els condicionants i s’han d’anar modificant i adequant, com és el cas d’avui, tot i que no en 
podem fer un seguiment perquè no n’hem estat informats de la seva evolució. També hem 
pogut constatar que moltes de les mesures que consten en el pla de sanejament no es 
compleixen. 



S’obra un torn de replica, amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, i diu que si han contrastar les 
dades d’aquest pla de sanejament que avui es modifica respecte de l’aprovat, no significa 
un augment del deute de l’Ajuntament sinó tot el contrari, una reducció del deute. Si per  
l’any 2011 la previsió de ràtio d’endeutament es situava en el 91%, amb aquest pla es situa 
en el 87% i en el 2012 la previsió està en el 76%.  
També dir sobre la intervenció feta per CiU i sobre les parcel·les de Can Bages que son un 
obres adjudicades per l’anterior equip de govern, amb la previsió de vendre unes parcel·les 
i no es van vendre, no podent-se materialitzar.  
Pel que fa a les inversions i a totes les obres que s’estan executant, dir que totes compten 
amb finançament i per la resta de temes, en breu es convocarà una reunió per poder 
contractar aquestes dades. 
També intervé la Sra. Gemma Perich,  per CiU, dient que no s’entén la  dinàmica pròpia 
que un pla de sanejament que incorpora moltes mesures d’estalvi puntuals i una dinàmica 
d’entrades i sortides que les volem conèixer. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     DEU     (10) dels regidors del PSC  
Vots en contra:  DOS    (  2) dels regidors de l’Altraveu       

                    Abstencions   :   VUIT   (  8) dels regidors de CiU i  ERC 
 

             5.- CONVENI OBRA SOCIAL BENÈFICA 
 
ATÈS que amb el nom d’Obra Social benèfica de Castellar del Vallès” es va fundar en 
aquesta població de Castellar del Vallès, a l’ any 1928, una Institució amb naturalesa 
jurídica de societat civil i de caràcter social benèfic, entre la parròquia i l’ Ajuntament de 
Castellar del Vallès.  Actualment la seva forma jurídica és la de fundació, i com a tal està 
inscrita amb el núm. 1897 del registre de fundacions de la Generalitat de Catalunya, des de 
l’ any 2003.  
ATÈS que la Fundació OSB és una institució que serveix l’ interès general i com a tal té les 
següents finalitats:  acollir, sostenir, atendre, assistir i donar tractament a persones 
dependents que requereixen ajuda especialitzada, així com aquelles que per circumstàncies 
personals i/o socials puguin equiparar-se a les d’aquest col·lectiu. Complementàriament i 
sempre que s’ atengui a la finalitat principal també acollir, mantenir, atendre i donar 
tractament facultatiu a ciutadans en situació de dependència de la Vila que per falta de 
recursos o de familiars no poden ser atesos, sempre que no es tracti de malalts terminals, 
llevat de casos excepcionals. 
ATÈS que l’objectiu d’aquest conveni és establir un marc de col·laboració entre l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès i la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès (a partir 
d’ara Fundació O.S.B.), per tal que la Fundació O.S.B. continuï la seva tasca de prestació de 
serveis per a persones necessitades d’atenció especialitzada propis de la institució 
(residència assistida, centre de dia, habitatges tutelats, menjador, atenció a domicili), i que 
aquesta prestació asseguri l’atenció a aquest col·lectiu en totes aquelles situacions en les 
que calgui una resposta social des del municipi.  
ATÈS que aquesta cooperació s’estén des del 2 de març de 1994, quan  l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès i la Fundació O.S.B. van  signat el primer  conveni de col·laboració amb 
la finalitat de destinar una quantitat anyal  a l’Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès, 
en contrapartida de la prestació dels serveis  concretats , i a ha continuat essent el darrer 
és el signat en data 18 de maig de 2005 que ara s’extingeix. 
Per la qual cosa, a proposta de la regidoria de Benestar Social, el Ple de l’Ajuntament 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar el conveni de col·laboració amb la Fundació Obra Social Benèfica ( OSB 
), amb la finalitat de donar  estabilitat i viabilitat econòmica i social a aquesta Institució , a 
través de la cooperació de  l’Ajuntament. El model de conveni figura en annex a aquest 
acord. 
SEGON.- Facultar al Sr. Alcalde per a la seva signatura. 



 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Alcalde defensa la proposta dient que en aquest sentit, no se m’escapa la meva 
doble condició d’Alcalde i també de ser el president de l’Obra Social Benèfica. I deixeu-me 
dir, que des d’aquesta doble perspectiva, crec que aquest és un moment important per 
l’Ajuntament i també per l’Obra Social Benèfica.  
Com bé sabeu, aquesta és una institució de llarga trajectòria a la nostra vila, que bé va 
saber recopilar el que va ser exalcalde i també membre del patronat el Josep Arderius, 
recentment desaparegut i a qui hem de donar les gràcies. 
En els seus orígens l’Obra Social ha fet una feina a favor dels més necessitats, els més 
febres i dèbils. Aquest va ser el seu esperit fundacional i que hem de saber preservar. És 
més, crec que gràcies a aquest conveni podrà continuar sent així.  
Tots els portaveus dels grups municipal són coneixedors de la difícil situació econòmica que 
durant els últims anys ha patit aquesta institució. Els hi hem explicat, detingudament d’on 
provenen els números vermells que han fet trontollar el funcionament ordinari de la 
institució: 
Per una banda, un greu desequilibri entre el cost del servei i el seu pagament. 
Històricament, el contracte que se signava amb l’usuari no cobria el cost real. I la diferència 
l’ha anat assumint l’Ajuntament com ha pogut, a penes i treballs. 
Per l’altra, la millora i l’excel·lència en el servei, així com l’adaptació constant a la nova 
legislació, tant pel que fa a l’espai com a les ràtios, ha provocat que els costos estructurals 
no només s’hagin consolidat sinó que s’han vist augmentats amb el temps. 
Aquesta és, a resumides comptes, la gènesis del forat econòmic del voltant de 800.000 
euros que s’ha creat durant els últims anys i que esperem tapar amb l’aprovació d’aquest 
conveni.  
De fet, l’operació rescat de l’Obra Social Benèfica es va iniciar l’any 2009, no només amb 
les aportacions de diners que s’hi ha realitzat, sinó amb l’inici de la convocatòria de la 
concertació de places de residència feta per la conselleria d’Acció Social i Ciutadania, a la 
que ens hi vam acollir. 
Gràcies a aquest fet, vam aconseguir que durant el 2009 71 de les 75 places de la 
residència es concertessin. Això vol dir tant com que la Generalitat fixa un preu per plaça de 
residència segons el mix de dependència del centre. A Castellar es fixa en més de 1.700 
euros i que la residència rep mensualment de la Generalitat. Aquesta, a la vegada, rep de 
les famílies diferents imports tenint en compte quina és la pensió que rep l’usuari, i el grau 
de dependència reconeguda a través de la nova Llei de Dependència.  
Això ens permet donar estabilitat a uns ingressos que fins ara no teníem. A més el preu mig 
de la plaça augmenta, tal i com es passarà durant els propers mesos. Aquest fet, més la 
contenció en la despesa, així com els esforços de tot el col·lectiu de treballadores i 
treballadors del centre ha permès tirar endavant amb aquesta difícil situació. 
Ara, el que portem a aprovació en aquest conveni és el deute històric acumulat a l’Obra 
Social Benèfica. Vaja, que portem una proposta per netejar els números vermells. 
Resumint els diferents acords podem dir que: 
En primer lloc, l’Ajuntament es compromet a cobrir el forat econòmic a través de 
subvencions directes o préstecs, alguns d’ells ja s’han produït per l’extrema gravetat de les 
finances de l’Obra Social Benèfica i que s’han realitzat en base a l’avançament del cànon de 
l’explotació de la Pedrera de Vallsallent. 
 En segon lloc, l’Ajuntament assumeix de la mateixa manera que en l’anterior conveni, 
signat el 2005, els càrrecs bancaris que rep l’Obra Social per les obres d’ampliació que en el 
seu dia es van realitzar.  
En tercer lloc, l’Ajuntament concerta dues places per casos d’emergència, i a la vegada, 
assumeix el cost diferencial, entre el que paga l’usuari i el cost real, de quatre casos de 
persones que es van derivar des de la Regidoria de Benestar Social.  
Quart i últim, assumim també que a la situació d’equilibri pressupostari no s’hi arribarà amb 
només un any. En virtut, d’aquest conveni, l’Ajuntament cobrirà el dèficit d’aquest any i el 



de l’any vinent. I és que l’horitzó amb el que es treballa des de l’Obra Social és que s’arribi 
a l’equilibri a partir de l’exercici 2012.  
Sincerament, crec que no hi ha motiu per votar en contra d’aquest conveni.  Crec que s’ha 
fet una molt bona feina i, per això, m’agradaria fer especial èmfasi a tots els membres del 
Patronat, amb un especial record pel Josep Arderius, a l’Eva Brunet i tot l’equip de l’Obra 
Social Benèfica i també als regidors Oscar Lomas i Mercè Giménez, que són els qui han 
portat més directament aquest tema. 
En resum, l’Ajuntament garanteix el funcionament de l’Obra Social Benèfica, assumeix el 
seu deute i les inversions fetes. I L’Obra Social Benèfica continuarà fent una feina 
excepcional, com sempre ha fet, en l’àmbit de l’atenció a les persones. Podem dir que 
endrecem els comptes de l’Obra Social Benèfica, els sanegem i renovem el compromís amb 
un projecte que el poble de Castellar necessita i estima.  
Per CiU, la Sra. Montse Gatell intervé per dir que el grup municipal de CiU ha demanat 
dues vegades la retirada d’aquest punt de l’ordre del dia, i ho ha fet per dues raons: 

- en primer lloc, perquè tant a CiU com als altres grups, ens queden preguntes per 
respondre i potser una mica de reflexió i de debat intern i amb l’equip de govern 

- en segon lloc, perquè creiem més oportú que en un conveni d’aquestes 
característiques no s’hi barregin operacions financeres i el ball de xifres i 
compromisos que s’especifiquen sense donar massa informació al punt setè del 
conveni 

Val la pena explicar-nos una mica més i ho podem fer responent-nos algunes preguntes: 
- vol el grup de CiU que segueixi havent-hi una relació conveniada amb l’OSB, 

modificant, modernitzant, actualitzant el present conveni del 2005? Sí, clarament 
- vol el grup de CiU que l’ajuntament s’encarregui de pagar dues places a l’OSB per 

als casos de serveis socials? Evidentment que sí 
- li està bé al grup de CiU que l’ajuntament faci un acord amb la UTE de la pedrera de 

Vallsallent perquè li avanci el cànon que hi havia previst quan la UTE comencés a 
explotar la pedrera i així poder fer una aportació a l’OSB per ajudar-la a eixugar el 
dèficit? Sí, ja ho vam dir al seu dia 

Quins són, doncs els punts que no ens queden clars?  
- Doncs que en el famós punt setè que hem mig debatut, s’ha acceptat de millorar la 

redacció de la primera proposta de l’equip de govern perquè els grups de l’oposició 
vam veure que no enteníem de què es parlava i, per tant, tampoc no ho devia saber 
ningú excepte ells. En aquest punt es diu que respecte al deute acumulat de gestió 
de l’OSB, la cooperació de l’ajuntament es concretarà en tres accions que passa a 
detallar. No hauria de dir quina és la quantitat del deute en euros i en quina data 
està comptabilitzat aquest deute? 

- Per altra banda, si l’ajuntament col·labora amb un préstec de 300 mil euros que 
abonarà d'una sola vegada, a l'obra social, el 2010, no hauria l'Ajuntament de dir al 
ple, que farà una modificació de crèdit i per tant una modificació del pla de 
sanejament o dir de quina partida pagarà aquests 300 mil euros ? i el préstec el 
demana l'Ajuntament i el paga l'obra social durant 15 anys ? 

- també diu que donarà , a més dels 300 mil €, una subvenció directe, és a dir que 
l'obra social no haurà de retornar com el préstec d'abans, de  200 mil que també 
s'abonarà en un sol cop el 2010 

Per nosaltres, queda poc satisfactori per a l’OSB i poc clara i determinant la intervenció 
econòmica de l’ajuntament. 
La nostra proposta ha estat que enlloc de fer servir un conveni per explicar aquestes 
operacions financeres, que total són totes del 2010, es faci un conveni de col·laboració i 
gestió al marge de les actuacions econòmiques puntuals d’aquest any. Això és un conveni, 
un acord a mig o llarg termini per assentar unes normes bàsiques de relació. La part 
econòmica s’ha de resoldre en el pressupost municipal, si s’escau, i en el pla de 
sanejament. 



Perquè és que totes aquestes operacions queden ara “redactades”, “narrades”, en aquest 
conveni, i tot plegat respon a una operació per maquillar el que nosaltres creiem que no ha 
estat una bona gestió. 
Recorden l’inici de la meva intervenció? La UTE avançava 300.000 euros del cànon que 
haurà de pagar a l’ajuntament perquè aquest pogués ajudar l’OSB. Molt bé. Però resulta 
que tot aquest embolic del present conveni és per poder explicar, sense explicar-ho, que la 
UTE va donar els diners directament a l’OSB (una empresa concessionària de l’ajuntament 
paga a una fundació...) i ara l’OSB haurà de tornar els diners a la UTE com si fos un préstec 
i aquesta finalment ho donarà a l’ajuntament. 
Entenguin que nosaltres no podem donar suport ni aparèixer com a còmplices d’aquestes 
operacions. Però com que tampoc no faríem mai res que perjudiqués l’OSB, i donat que 
l’equip de govern no ha acceptat la nostra petició de retardar aquest acord un sol mes, el 
nostre vot serà l’abstenció. 
Vam anunciar fa molt de temps que el PSC pretenia un canvi en la gestió i l’esperit de 
l’Obra Social. El nostre model no és el seu i el de vostès tampoc no és en absolut el nostre. 
Queda palesa aquesta pretensió de canvi. És un canvi de model amb el que nosaltres no 
estem del tot d’acord. Aquest equip de govern fa passos ferms per desvincular-se d’una 
manera definitiva d’una entitat que ha fet durant anys un servei inestimable al poble de 
Castellar. Però no ens trobaran en aquest camí. 
L’alcalde ha fet esment, com fent un homenatge, a una junta que representa una institució 
en la que vostè mateix no hi creu. 
Per l’Altraveu el Sr. Marti Llobet intervé per dir que la seva postura serà d’abstenció. 
L’Obra Social ha canviat molt en poc temps, han concertat 71 places, ha canviat de 
gerència, i això la nostre entendre implica una reflexió del valor que li volem donar a partir 
d’ara. El conveni del 2005 i el que es vol aprovar avui s’assemblen bastant. 
El procediment per sanejar l’obra social trobem que es curiós, és tot un galimaties, la UTE 
avança els diners i ho transformem en préstec. Sense tenir-ne informació sens demana que 
ho aprovem perquè les conseqüències que se’n deriven son importants, però tal i com he 
esmentat abans, el nostre vot serà l’abstenció. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer, intervé tot dient que ens hagués agradat donar suport i 
votar favorablement aquets punt, però hi ha aspectes que no queden prou clars, s’ha 
demanat la retirada d’aquest punt per aconseguir-ne un consens.  
De tots es sabut que l’Ajuntament s’ha ant fent càrrec del dèficit  de l’obra social benèfica i 
tots sabem de la tasca social tant important  que ha fet i volem que continuï fent. 
En aquest conveni que es presenta a renovació, es vol regularitzar alguna actuació en 
forma d’aportació d’una empresa privada que no es va fer prou bé en el seu moment, i amb 
tot això sembla que l’equip de govern es vol desvincular progressivament de l’obra social 
benèfica, no continuant amb el mateix model com fins ara. Amb això nosaltres no hi estem 
d’ acord. 
Pensem que s’ha de renovar aquest conveni, i que l’Ajuntament ha de continuar 
col·laborant econòmicament amb l’obra social fent front al dèficit que es pugui ocasionar,  i 
l’obra social ha de continuar desenvolupant la seva magnifica tasca social amb el suport de 
l’Ajuntament. 
Com he dit abans, ens hagués agradar votar-hi a favor, però a la vista de tots els dubtes 
aportats pels partits i que ho hi ha hagut aquest consens, el nostre vot  serà l’abstenció. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Alcalde¸per dir que és el primer conveni en el qual es 
diu que l’Ajuntament es vol desvincular d’una entitat i que precisament en el mateix 
conveni s’aprova aportar i solucionar un dèficit històric que va acumulant aquesta mateixa 
entitat. Es sorprenen com ens podem desvincular i a la vegada estem garantir eixugar 
aquest dèficit acumulat, xifrat en 800.000 €, a més a més s’assegura que el dèficit de 
l’actual exercici i del proper exercici serà assumit per part de l’Ajuntament. Per això crec 
que es barregen conceptes, una cosa és la relació que tindrà l’Ajuntament en la mesura en 
que formi part o no dels estatuts de l’obra social benèfica; i quina és la participació que ha 
de tenir l’Ajuntament en els òrgans de gestió i govern de l’obra social benèfica. 



Per acabar dir que lamento el fet que no es puguin sumar a l’acord la resta de grups 
municipals. 
Per l’Altraveu, el Sr. Martí Llobet, intervé per dir que no trobem correcte que es porti a ple 
un tema d’aquesta envergadura, una setmana per l’altre, és un tema prou important com 
per dedicar-hi més  temps. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     DEU     (10) dels regidors del PSC  
Vots en contra:  CAP     ( 0)       

                    Abstencions   :   DEU     (10) dels regidors de CiU, ERC, Altraveu  
 
6.- NOU CONVENI AMB LA GENERALITAT PER AMPLICIÓ DEL CAP 
 

ATÈS que és del màxim interès del Departament de Salut, del Servei Català de la Salut i de 
l'Ajuntament de Castellar del Vallès avançar en el desenvolupament de la xarxa d'atenció 
primària de l'esmentat municipi, mitjançant la promoció de la infraestructura sanitària 
adequada per a la correcta prestació d'assistència a la població. 
ATÈS que el Departament de Salut i el Servei Català de la Salut, d'acord amb les directrius 
de la Llei d'ordenació sanitària de Catalunya, han de promoure en tot moment la 
coordinació d'esforços i recursos necessaris que permetin assolir aquesta finalitat. 
ATÈS  que entre les matèries sobre les que el municipi té competència, i que regula el 
capítol II del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat 
mitjançant Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, es troba la promoció de tota mena 
d’activitats i prestar tots els serveis públics que contribueixin a satisfer les necessitats i les 
aspiracions de la comunitat de veïns i, l'Ajuntament de Castellar del Vallès té necessitat 
d’ampliar el Centre de Salut situat al carrer Ripollet, 30 del seu municipi, el més aviat 
possible. 
Vist que davant la necessitat d’ampliar el nostre centre d’assistència primària, la Junta de 
Govern Local del dia 10 de novembre de 2009 adjudicà el procediment negociat per a la 
redacció del projecte per a l’ampliació i reforma del CAP. 
Vist que el projecte ha estat lliurat per l’arquitecte Charmain Lorraine Lay i trobat conforme 
pel Servei Català de la Salut. 
Vist que és procedent l’execució d’aquestes obres sense demora pel benefici de la població 
usuària del centre. 
ATÈS que les parts sotasignants consideren necessari establir un marc de col·laboració per 
portar a terme les esmentades obres, d’acord amb l’article 6 de la Llei 30/92 de 26 de 
novembre, de  Règim Jurídic de las Administracions Públiques i del Procediment 
Administratiu Comú i l’article 303 i següents del Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual 
s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals. 
ATÈS que per acord de l’Ajuntament en Ple del dia 25 de maig de 2010 s’aprova el Conveni 
de Cooperació amb el Departament de Salut per portar l’ampliació del CAP: 
Vist que el Departament de Salut ens fa sabedors que l’equipament previst en 130.000 € 
passarà a tenir un import de 70.000 € amb la conseqüent modificació  de les anualitats del 
2011 i 2012.  
L’Ajuntament  Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar el nou Conveni de Cooperació que s’adjunta en annex, amb el 
Departament de Salut, Servei Català de la Salut, per el qual l'Ajuntament de Castellar del 
Vallès es compromet a portar a terme les obres d’ampliació del CAP així com de 
l’equipament. Deixant sense efecte l’aprovat per acord del 25 de maig proppassat. 
SEGON.- Notificar aquest acord al departament de Salut i facultar a l’Alcalde per a la seva 
signatura. 
 
INTERVENCIONS: 



El Sr. Alcalde defensa la proposta dient que aquest és un punt el debat sobre el qual ja 
vam mantenir ara fa uns mesos, més concretament a la sessió plenària del passat mes de 
maig d’enguany. Ràpidament, recordo que es tracta de dur a terme les obres d’ampliació i 
reforma del Centre d’Atenció Primària de la vila i que consisteix en avançar les obres a 
través de la fórmula d’un conveni amb el Departament de Salut. 
Des d’aquest Departament se’ns insta a tornar a portar a aprovació ja que hi ha hagut un 
canvi en un dels imports del projecte executiu. En concret, la correcció correspon a una de 
les partides, la que té a veure amb l’equipament i que passa dels 130.000 € inicials a 
70.000 d’ara. 
Aquesta modificació també afecta a les aportacions previstes per l’any 2011 i 2012 
previstes en el conveni, ja que en comptes dels 464.000€ que s’havien de comprometre 
pressupostàriament per aquestes dues anualitats passa a ser de 434.000€ tant per l’any 
20011 com pel 2012. 
Per CiU la Sra. Montse Gatell,  i diu que uns mesos més tard d’haver aprovat un conveni 
amb CatSalut per l’ampliació del CAP de Castellar, ens tornem a trobar amb una proposta 
de Ple per aprovar un “nou conveni”.  
Com ja s’ha explicat, el que fa aquest conveni és dir-nos que enlloc de costar X euros, 
l’ampliació valdrà una mica menys d’X i, és clar, s’ha de modificar l’acord signat entre 
l’Ajuntament i CatSalut. 
Res a dir, només que per les raons ja exposades el maig d’aquest mateix any, i en 
coherència amb el nostre vot d’aleshores, el nostre vot d’avui serà l’abstenció. 
Aleshores, el maig de 2010, dèiem que estàvem d’acord amb l’ampliació del CAP però que 
no estàvem d’acord que l’Ajuntament s’hagués d’arriscar avançant tots els diners de l’obra. 
Dèiem que la possibilitat de signar un conveni d’aquestes característiques resol 
provisionalment una situació d’espera pressupostària, i alhora, que la ciutadania de 
Castellar tingui al seu abast els equipaments de qualitat en el moment que fan falta. Però 
també dèiem que el 2005 les pretensions del Departament de Salut era fer un segon CAP a 
Castellar i des d’aleshores, hem evolucionat fins a una mínima ampliació que, a més, hem 
de pagar de moment nosaltres. Seguim pensant el mateix, que no és bo endeutar-nos quan 
tenim un pla de sanejament, encara que hagin baixat el cost una mica. 
Seguim, per tant, pensant que aquest conveni no és del tot beneficiós per al municipi, 
tampoc ara, perquè només s’ha variat una xifra, no el seu contingut. A més, hi segueixen 
havent unes qüestions de forma: mirin, el maig de 2010 s’aprova el primer conveni amb 
CatSalut. El juny el conveni està signat. El 28 de juliol, un mes més tard, hi ha una carta de 
CatSalut demanant a l’alcalde que engegui tot aquest procediment que ja s’havia realitzat 
des del mes de maig, és a dir, que accepti avançar els diners de les obres. Com és, 
aleshores, que vam signar el conveni abans de la petició? 
A l’expedient hi ha també la fitxa de característiques del projecte d’ampliació on xifra la 
intervenció en 932.221 euros enlloc de 992.000, i fa una llista d’honoraris que s’han de 
pagar. Està datada de l’11 de juliol i no porta cap encapçalament, cap segell ni cap 
signatura. 
El llistat de productes d’àrea de pla de muntatge, és a dir, tot el que hi ha d’haver dins de la 
reforma (cadires, armaris, cendrers de paret, papereres, etc.), és molt meticulós en la 
quantitat de cadires però no posa el preu de res, només el total. Aquest total és de 70.000 
euros, tot i que a l’acord de ple que ens han passat hi figura la quantitat de 90.000 euros. 
Bé, que tot això pot no modificar res, però si volguéssim trobar-hi coses, les hi trobaríem, 
perquè les coses es poden fer bé, mig bé o malament. 
Per ERC intervé el Sr. Jordi Permanyer,  dient que tal i com ja vam manifestar en el ple 
del mes de maig, hi votarem a favor, creiem que era necessari ampliar i/o descentralitzar el 
CAP, tot i que per nosaltres la millor opció era descentralitzar amb al reserva de terrenys 
que hi havia al costat de la Torre Balada. Finalment es va optar per l’ampliació del CAP i a 
més a més avançant el diners, l’Ajuntament. Insistim que per nosaltres és un tema urgent i 
important, per això la pregunta de  per quan aquesta l’ampliació?. 
Sobre la intervenció de CiU, contesta el Sr. Alcalde, que a l’import que consta en l’acord 
han de figurar-hi els 70.000 €. I precisar que s’havia fet un càlcul aproximat del que es 



gastaria en equipament, després hi ha un estudi amb més detall de quin és equipament 
necessari, per tant baixa dels 130.000 € inicials als 70.000 €. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     CATORZE    (14) dels regidors del PSC, ERC i Altraveu  
Vots en contra:  CAP            ( 0)       

                    Abstencions   :   SIS            ( 6) dels regidors d’ERC, Altraveu  
 
7.- AL·LEGACIONS A L’ESTUDI INFORMATIU DE L’AUTOVIA ORBITAL DE        
      BARCELONA 

 
Vist l’estudi Informatiu Clau: EI 4-B-16 “Cierre de la Autovia Orbital de Barcelona”, fou 
aprovat per resolució de la Dirección General de Carreteras del Estado de data 26 de juliol 
de 2010. El BOE de data 26 d’agost de 2010 va publicar l’ampliació del termini de 
presentació d’al·legacions fins el 9 d’octubre de 2010. 
Vist  l’informe tècnic de l’Àrea de Territori 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Presentar al·legació a l’estudi Informatiu Clau: EI 4-B-16 “Cierre de la Autovia 
Orbital de Barcelona”, en els termes següents: 
El creixement experimentat per Castellar, tant a nivell de població, que supera els 23.000 
habitants, com econòmic, ha generat unes mancances importants que afecten directament 
la mobilitat, la competitivitat i l’eficiència. 
És ben sabut que els castellarencs i les castellarenques que es desplacen per motius de 
feina, d’estudi, de salut, d’oci... a Sabadell, Terrassa, Barcelona i altres municipis en 
direcció sud, tant en transport públic com privat, pateixen els problemes de trànsit de la 
carretera B-124, que uneix Sabadell i Castellar, atès que diàriament presenta col·lapses 
circulatoris. 
Podem afirmar que Castellar pateix importants deficiències des del punt de vista de la 
mobilitat, ja que, depèn d’una carretera col·lapsada, amb un grau de perillositat i 
sinistralitat  important, amb un sol carril d’anada i amb una rotonda com a únic accés 
d’entrada des de Sabadell. Aquesta dependència, i el fet que el transit tot el trànsit hagi de 
passar per dins la trama urbana de Sabadell, ocasiona també greus problemes de mobilitat 
interna a l’esmentada ciutat. 
Tal com hem dit, el creixement que ha experimentat Castellar del Vallès en els últims anys, 
tant en l’aspecte residencial com industrial i de serveis, planteja la urgència de resoldre 
satisfactòriament la ràpida connectivitat amb la xarxa  d’autopistes de l’entorn metropolità 
per millorar tant la mobilitat del transport públic com el privat. 
Així mateix, actualment, s’està urbanitzant un nou polígon industrial al terme municipal, al 
costat mateix de la carretera B-124, la finalització del qual es preveu per abans de l’estiu 
del 2011. Aquest  sector generarà noves demandes de mobilitat de trànsit pesat, les quals 
quedarien resoltes amb la futura connexió de la carretera B-124 amb l’autovia orbital de 
Barcelona, ara planificada i objecte d’aquesta al·legació. 
Per tots aquests motius, demanem que 
Amb l’objectiu d’agilitar i avançar al màxim l’execució de les obres de l’autovia i per tal de 
facilitar-ne la tramitació i la licitació, i de donar resposta urgent a les necessitats de 
mobilitat de Castellar, es segregui, de l’Estudi Informatiu exposat al públic, el tram de 
connexió entre la B-124 i l’enllaç de l’autovia “Sabadell Est”, fins a l’enllaç “Sabadell Oest”. 
D’aquesta manera, es facilitarà un accés directe a la Ronda Oest de Sabadell i a l’autopista 
C-58 i, al mateix temps, es resoldrà una part important de la complicada mobilitat interna 
de Sabadell, motivada per la influència del trànsit extern de Castellar del Vallès.  
SEGON.- Instar al Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat de 
Catalunya, per a que agilitzi el treballs de redacció del projecte executiu del desdoblament 
de la carretera B-124, així com la seva licitació i adjudicació d'obres, amb l'objectiu de 
poder coordinar-se amb el Ministerio de Fomento alhora d'executar ambdues actuacions.  



TERCER.- Traslladar aquest acord a la Direcció General de Carreteres de l'Estat 
(Demarcació de Catalunya) i al Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la 
Generalitat de Catalunya. 
 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Aleix Canalis, regidor de Territori, PSC, defensa la proposta dient que el passat 26 
de juliol de 2010 de la Dirección General de Carreteras del Estado va aprovar l’Estudi 
Informatiu Clau: EI 4-B-16 “Cierre de la Autovia Orbital de Barcelona”. A partir de la seva 
publicació al BOE s’obrí un període d’exposició pública per poder-hi fer al·legacions, que 
després d’una prorroga, finalitza el proper 9 d’octubre. Si bé és cert que les afectacions 
“físiques” de l’Autovia orbital al nostre terme municipal són pràcticament nul·les ( només 
queden afectats uns 10 metres de la carretera), no és menys cert que les afectacions en 
termes d’impacte en les comunicacions per carretera de Castellar són immenses.  
Com bé és sabut, la població de Castellar supera ja els 23.000 habitants, i tant les 
característiques de la carretera B-124,  així com l’impossibilitat de connectar directament 
amb una via d’alta capacitat, sense haver de passar pel centre de Sabadell,  afecten 
directament: 
- la mobilitat de molts ciutadans i ciutadanes en els seus desplaçaments quotidians ( ja 
siguin laborals o particulars)  
- la competitivitat dels nostres polígons industrials amb la conseqüent rèmora pel 
creixement econòmic de la vila que això significa.  
Per tots aquests motius, i amb la voluntat que l’important dèficit d’infraestructures viaries 
que pateix el nostre municipi és solucioni el més aviat possible, demanem que: 
Amb l’objectiu d’agilitar i avançar al màxim l’execució de les obres de l’autovia i per tal de 
facilitar-ne la tramitació i la licitació, i de donar resposta urgent a les necessitats de 
mobilitat de Castellar, es segregui, de l’Estudi Informatiu exposat al públic, el tram de 
connexió entre la B-124 i l’enllaç de l’autovia “Sabadell Est”, fins a l’enllaç “Sabadell Oest”. 
D’aquesta manera, es facilitarà un accés directe a la Ronda Oest de Sabadell i a l’autopista 
C-58 i, al mateix temps, es resoldrà una part important de la complicada mobilitat interna 
de Sabadell, motivada per la influència del trànsit extern de Castellar del Vallès.  
Així mateix, i a proposta del grup municipal ERC, instem al Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques de la Generalitat de Catalunya, per a que agilitzi el treballs de 
redacció del projecte executiu del desdoblament de la carretera B-124, així com la seva 
licitació i adjudicació d'obres, amb l'objectiu de poder coordinar-se amb el Ministeri de 
Fomento alhora d'executar ambdues actuacions.  
El Sr. Lluís López,  per CiU intervé dient que trobem encertada aquesta proposta ja que hi 
ha la voluntat d’accelerar la tramitació de les obres d’aquesta via que en ha de permetre 
accedir, des de la carretera que ens uneix a Sabadell, fins a l’autopista C-58. 
Cal dir que aquesta proposta, i degut a la seva urgència, no ha pogut passar per la taula de 
mobilitat, en qualsevol cas podrem pensar de bona fe que aquesta urgència ve perquè es 
planteja fer aquesta al·legació i per manca de temps no s’ha pogut gestionar d’una altra 
manera, però ja en son tantes les ocasions que ens hem trobat així en aquesta legislatura, 
que pensem que això no acaba de funcionar bé. 
Aquest tema de la carretera B-124, del 4t cinturó, tot el que és mobilitat s’està treballant a 
Castellar des de fa molts anys. En el any 2004, l’anterior Alcaldessa ja pressionava a la 
Generalitat perquè complís els terminis de construcció de la ronda Oest de Sabadell i la 
seva connexió amb la carretera B-124, per tant uns partits i altres han treballat i esmerçat 
esforços perquè tiri endavant el conjunt de projectes sobre mobilitats que ens afecta als 
castellarencs i castellarenques. Sempre hem dit que recolzarem les propostes que siguin 
beneficioses pel municipi, així doncs, el nostre vot serà favorable. 
Per l’Altraveu, el Sr. Marti Llobet,  intervé dient que el seu vot serà en contra.  
Entenem la voluntat de l'equip de govern de voler segregar l'estudi informatiu la part que 
afecta l'enllaç de la b-124 amb la ronda est de Sabadell. Però nosaltres no compartim el 
projecte del quart cinturó, ni a trams ni sencer. Autovia Orbital de Barcelona, Ronda del 
Vallès, Quart cinturó, diferents noms per explicar la mateixa destrossa. 



Deixem-ho clar d'entrada: L'Altraveu no està en contra de les infraestructures. En fan falta 
de noves i arreglar-ne moltes de velles. Cal poder connectar la B-124 amb la ronda est de 
Sabadell, però això poc té a veure amb  el projecte que ha sortit a estudi informatiu. 
Als radicals que porten prop de 20 anys volent tirar endavant aquesta infraestructura i 
titllant a la campanya contra el quart cinturó de cultura del NO, ara tenen un problema. 
 L'EI no compleix amb les normatives ambientals actualment en vigor,  ni el Pla Territorial, i 
no té en consideració la normativa del procediment administratiu per fer l'Estudi d'Impacte 
Ambiental. Les deficiències són tan importants que El Departament de Medi Ambient de la 
Generalitat de Catalunya ha presentat al·legacions per tots aquests aspectes. 
Després de publicar-se l’estudi informatiu (EI), ara són ells que han de justificar la seva 
cultura del sí a tot, els sí perquè sí,  perquè fins i tot els seus intencionats i pèssims estudis 
de mobilitat donen encara més arguments els que fa anys apostem per un altre model de 
mobilitat. 
L'estudi de mobilitat de l'EI, fet a partir de 45.000 enquestes, de les quals el 90% en 2 
punts els peatges de la Roca i Martorell indica que només un 6% de vehicles utilitzarien 
aquesta via per travessar l'àrea metropolitana (Girona-Tarragona i viceversa). Repetim-ho 
perquè s'entengui bé. Només un 6% dels vehicles que entren per un peatge surten per 
l'altre. Això vol dir que el Quart cinturó no és un bay-pass per alleugerir el trànsit. El 
problema de mobilitat al Vallès és intern, i d'això sembla que el ministerio no en vol saber 
res. I per resoldre els problemes del Vallès tenim altres opcions: Amb diferents actuacions 
més concretes, més barates, i amb menys impacte ambiental, els resultats són, com a 
mínim, els mateixos. Les alternatives fa anys que són sobre la taula: desdoblament de la C-
155 i B-140 alliberament dels peatges de Mollet i Vallvidrera, Per no parlar de la xarxa 
ferroviària, de persones i mercaderies, sempre oblidada per a millors temps. 
Pensem localment. És evident que hem de circumval·lar Sabadell per poder accedir als 
principals eixos viaris i donar la comoditat i competitivitat raonables a particulars i 
empreses locals. Però per aconseguir això no cal una via de sis carrils, amb els seus nusos 
d’accés saltant per sobre Colobrers, obrir una rasa de més de 20 metres de profunditat al 
nord de Togores, i que es torni enrere saltant el Ripoll per soterrar-se finalment per Can 
Deu. Amb una actuació molt més barata, lògica i amb menys impacte, guanyaríem el 
mateix en mobilitat. 
Aquestes propostes alternatives aporten  solucions reals a la resta dels vallesans i als 
castellarencs. 
El Vallès ens l'hem de començar a creure. De res serveix aprovar el parc agrari del Vallès, 
com va fer aquest ple, per després fer veure que això no va amb nosaltres. Hi ha un Vallès 
Natural que val la pena conservar i que no va en detriment de la mobilitat. Aquest espais 
han esdevingut de tots, dels que van en cotxe i  dels que no.  Hi ha coses que no són 
reversibles, i esquarterar el territori és una d'elles. El model caduc de voler tenir sempre 
més carrils tendeix al col·lapse, i d'aquestes lliçons n'hauríem de començar aprendre. 
Dèiem al principi que enteníem la seva voluntat de segregar l'estudi, però nosaltres no 
volem que això sigui una eina, lenta però efectiva, per acabar realitzant  amb un obra tal 
com la tenien pensada fa 30 anys. No si val fer-la a trossets. Demanin que s'aturi el quart 
cinturó o com li vulguin dir i demanin alhora la connexió del b-124 amb  la ronda de 
Sabadell. Podran comptar amb nosaltres. D'altre manera el nostre vot serà negatiu. 
El Sr. Jordi Permanyer,  per ERC intervé per mencionar que és un tema prou important 
perquè hagués estat debatut en la taula de mobilitat, que ha estat convocada pel dia 6 
d’octubre, però entenem que s’hauria d’haver convocat abans i parlar d’aquest tema.  
Des d’ERC hem estat treballant i continuarem treballant intensament des de diferents 
àmbits perquè el tema del 4t cinturó no esdevingui el projecte inicial que era. Entenem que 
s’ha de reconvertir en la ronda del Vallès i que resolgui la mobilitat interna comarcal i 
metropolitana. 
En aquest estudi informatiu, des d’ERC hem presentat al·legacions perquè entenem que no 
es pot presentar aquesta informació pública amb un estudi de consultes ambientals fetes  
l’any 2004. La situació actual tant a nivell legislatiu com a nivell de planificació territorial ha 
canviat notablement des de que es van realitzar aquestes consultes, i criem que la 



documentació ambiental que s’ha utilitzat en aquest projecte no es vàlida i per això també 
hem presentat al·legacions. Tot i que considerem que és necessari i urgent la connexió de 
Castellar amb l’autopista circumval·lant Sabadell d’una manera ràpida, el nostre vot serà 
l’abstenció. 
En torn de replica, el Sr. Aleix Canalis, PSC, intervé per dir sobre la urgència esmentada 
en  les al·legacions a l’estudi informatiu de l’autovia, i concretament en el cas de CiU, eren 
coneixedors de la proposta, fins i tot abans de que es convoques la informativa, i per això hi 
ha grups que han fet esmenes i s’han incorporat a la proposta. I el grup de CiU només va 
qüestionar la oportunitat de presentat aquesta al·legació, en cap cas va entrar a debatre el 
contingut propi de l’al·legació. 
Per CiU el Sr. Lluís López,  intervé per dir sobre la proposta que des del seu inici han fallat 
les formes, estem parlant d’una gran infraestructura com és la via orbital, estem parlant de 
la connexió bàsica per carretera que és la B-124, hi ha una prorroga de terminis, tenim 
temps, tenim les eines, si ho volen presentar com Ajuntament aprofitin aquestes eines i el 
temps i aprofitin  a la resta de forces polítiques. 
El Sr. Martí Llobet,  per l’Altraveu, explica que una infraestructura per que si no vol dir 
desenvolupament, nosaltres no estem en contra de les infraestructures, en calen de noves i 
cal millorar les velles. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT  
RESULTAT: 
 

Vots a favor:     SETZE   (16) dels regidors del PSC i CiU  
Vots en contra:  DOS     (  2) dels regidors de l’Altraveu       

                    Abstencions   :   DUES   (  2) dels regidors d’ERC 
  

8.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
8.1.- No n’hi ha. 
 
 9.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Intervé el Sr. Martí Llobet, per grup de l’Altraveu, per fer formular les següents preguntes: 
1.- Atès que ens han arribat noticies del malestar dels ciutadans i ciutadanes beneficiaris 
mensuals de les targes de Bus T-10 d’una i dues zones, perquè sovint es comunica que estan 
exhaurides, i se’ls obliga a fer múltiples viatges de forma infructuosa. 
PREGUNTEM: Sobre el motiu de la manca del seu exhauriment. Si es destina la quantia 
acordada. La quantia de targes que es subministren i el número de sol·licitants. El número de 
persones que no poden rebre els ajuts. I si es mantindrà. 
Contesta la regidora de Gent Gran i Joventut  Sra. Glòria Massagué,  dient que les persones 
donades d’alta en aquest servei a dia d’avui son 560 joves (16 i 25 anys), 640 persones grans, 
80 aturats i 30 treballadors del TEB, en total sumen 1.312 persones. Com exemple diré que el 
mes de maig van ser 336 persones grans, 254 persones joves, 21 aturats i els treballadors del 
TEB; el mes de juliol 512 persones grans, 311 joves i 35 aturats; en total i des del mes de 
gener fins el mes de juliol és una mitjana de 700 targetes cada mes.  
Aquest augment de les  sol·licituds respecte el 2007 és el que ha provocat que en algun 
moment s’hagin exhaurit. I es destina la quantitat acordada fins i tot més, ja que en temps de 
dificultats econòmiques s’ha de recolzar a les persones més vulnerables; també en aquest 
sentit comentar que s’introduiran alguns canvis en les bases que afavoriran a aquelles 
persones que tenen els ingressos més baixos en el còmput de la unitat familiars, o bé 
estudiants que es veuen obligats a sortit de Castellar per continuar els seus estudis. 
 
2.- Atès que es va aprovar per unanimitat en el Ple de setembre de 2009 la moció sobre 
tractament d’amiant a la deixalleria, i es van prendre una sèrie  d’acords relacionats amb 



l’elaboració d’un pla de mesures per habilitat la deixalleria, difusió del seu tractament, i 
reserva d’una partida pressupostària. 
PREGUNTEM: Sobre l’aplicació de l’acord i el seu funcionament a la deixalleria. 
Contesta el regidor de Territori Sr. Aleix Canalis,  per dir que la proposta aprovada en el mes 
de setembre de 2009 constava de cinc punts: 
“PRIMER.- Amb el termini màxim de 3 mesos, elaborar un pla sobre les mesures a seguir 
per desfer-se d’aquest producte a Castellar del Vallès 
A mitjans de desembre de 2009, els serveis tècnics municipals i els treballadors de la 
deixalleria  ja disposaven  d’un protocol intern de funcionament pel tractament del 
fibrociment, validat per l’Agència de Residus de Catalunya 
Concretament, aquest document detalla com, qui i de quina manera hom pot aportar el 
fibrociment a deixalleria municipal i com s’ha d’emmagatzemar per garantir que no sigui un 
perill per la salut pública. 
Així mateix també conté consells sobre el procediment de manipulació d’aquest material.  
SEGON.- Assegurar la difusió a tota la ciutadania de la problemàtica d’aquest producte. 
A part de la informació i els consells que es dispensen tant des de la regidoria de Medi 
Ambient com des de la Deixalleria municipal, es publicaren dos anuncis de mitja plana a 
l’Actual amb Consells sobre la Manipulació de residus que contenen amiant. En concret 
foren publicats el els actuals numero 85 i 87 dels dies 18 de desembre de 2009 i del 8 de 
gener d’enguany.  
TERCER.- Habilitar la deixalleria per que disposi de tots els elements necessaris (màscares, 
guants, bosses de plàstic adequades per l'embalatge...) per a que la gent que porta 
productes que contenen amiant puguin embalar-ho amb seguretat. 
Des d’inicis del 2010 aquest material està a la disposició dels usuaris que el sol·licitin a la 
deixalleria municipal per manipular el producte in situ, tal i com es va acordar en el seu 
moment. 
QUART.- Coordinar amb els pobles del nostre entorn la recollida i sensibilització. 
Aquesta funció de coordinació de les polítiques de gestió de residus amb els municipis de 
l’entorn, més enllà dels contactes bi laterals que puguin realitzar els tècnics municipals, es 
realitza en el si del Consorci de Residus del Vallès occidental, del qual en formen part la 
majoria del municipis de la comarca.  
CINQUÈ.- Si s'escau que en el proper pressupost es reservi una partida per cobrir els costos 
que puguin suposar aquesta proposta. 
El cost del tractament del fibrociment que es gestiona des de la deixalleria municipal està 
englobat dins de la partida pressupostaria general de tractament de residus. 
Així mateix, estem a l’expectativa de les possibles subvencions que puguin procedir de 
l’ARC per continuar millorant les instal·lacions de la deixalleria municipal” 
 
3.- Atès que l’Ajuntament anomena com a plaça de El Mirador a l’espai davant de l’edifici El 
Mirador  quan el seu nom és Plaça Major, anomena sala petita d’actes de El Mirador a la que 
ha estat sempre sala d’actes de l’Auditori Miquel Pont, i així mateix anomena edifici de El 
Mirador el que fins ara ha estat el Mercat Vell. 
PREGUNTEM:  Sobre el motiu i procediment d’aquests canvis, i perquè no es respecten els 
noms que en el seu moment es van atorgar i les funcions que històricament han tingut en el 
municipi: 
Contesta el primer Tinent d’Alcalde, Sr. Pepe González;  dient que la plaça que hi ha davant 
de l’edifici del Mirador, és nova, la sala d’actes abans era un vestíbul i un lavabos, i el mercat 
vell, no té cap nom nou.  
El criteri a seguir, d’acord amb els tècnics municipals, és que el conjunt de l’equipament, 
Auditori, més edifici de la plaça, més el mercat vell, s’anomena el Mirador, a dins del Mirador 
hi ha uns espais, l’Auditori Miquel Pont, una sala d’actes, cinc sales  de reunions amb noms de 
diferents pintors castellarencs, un espai polivalent i d’exposició al soterrari, un vestíbul, tres 
aules i  cinc despatxos per emprenedors. Tot aixó forma el Mirador. 
La distribució de la denominació respon a una voluntat de gestió integrada i  clarificadora de 
tots els espais a la voluntat de no establir fronteres entre els espais. Les obres de la  plaça han 



definit també un exterior diferent, son espais diferenciats que abans no existien. En reservat el 
nom de plaça Major a la part antiga de la plaça i hem mantingut el nom de passeig de la plaça 
Major, que és el que ha tingut sempre, al vial on hi ha les portes dels pisos. Es cert que a la 
resta dels espais que s’han creat tenim una zona que és la plaça del Mercat, i finalment la 
plataforma que hi ha davant de l’edifici s’anomena plaça del Mirador, i és la única que és nova. 
Continua el Sr. Martí Llobet, fent un suggeriment: a l’entrada de l’oficina de correus hi ha un 
graó bastant gran que impossibilita d’entrada a persones amb mobilitat reduïda, tot i que 
sabem que no és competència de l’Ajuntament seria bo que s’intentés solventar. 
Demanar també que es treguin les plaques de prohibir aparcar en llocs  on les obres fa mes de 
tres anys que estan parades. 
Per CiU, la Sra. Gemma Perich,  demana que es posi en marxa l’Intranet. 
Per ERC el Sr. Oriol Papell, diu que els nous locals de reunió dels grups municipals haurien 
de poder-se tancar per evitar que hi entrin els gats que deambulen pels jardins del palau 
Tolra. 
També mencionar que en la passada diada de l’11 de Setembre, amb l’Actual es donava un val 
per canviar-lo per un tros de senyera, i demanem que hi hagin tantes senyeres com vals. 
Contesta el Sr. Alcalde¸dient que en el val deia fins a esgotar existències, ja que es 
desconeixia el núm. de senyeres que es necessitarien. 
També per ERC el Sr. Jordi Permanyer intervé per dir: 
- a començat el cicle de cinema en català, producte del conveni signat, la primera sessió es va 
fer el dia 3 de setembre, i la segona serà el divendres dia 1, coincidint amb una altre 
projecció, per tant seria bo tenir una coordinació alhora de fer programacions.      
 - quan plou molt els desaigües que hi ha a la plaça de la Miranda, concretament entre els  
carrers Trias de Bes i Girbau Homet impossibiliten el pas dels vehicles  
- demanem que s’arrangin les deficiències de l’edifici del Mirador, sobre tot pel tema de les 
goteres, les rampes que relliscaven  
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les onze de la nit, s’aixeca la sessió 
de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari 
amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


